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Burmistrz Nowogardu

Szanowni Mieszkańcy Gminy Nowogard!
Za nami kolejny niełatwy rok od kiedy zaufaliście mi Państwo i wybraliście Burmi-
strzem Nowogardu. Nadszedł czas, aby przedstawić Państwu to, co zrealizowałem 
w roku 2022.

Tak, jak zapowiadałem to przy każdym spotkaniu z Państwem, konsekwentnie staram 
się realizować kolejne zadania. Niestety miniony rok, po zdjęciu obostrzeń związanych 
z koronawirusem i tym wszystkim, co wokół niego się działo, a dodatkowo wybuch 
wojny na Ukrainie sprawił, że stał on pod znakiem szalejejącej inflacji. Wzrost cen 
za paliwo, gaz i energię, a w konsekwencji wzrost kosztów wykonania zaplanowa-
nych inwestycji w naszej Gminie spowodował, że nie wszystkie co zostało przez nas
zaplanowane, mogliśmy zrealizować.

Wiele energii i pracy włożyliśmy w pomoc obywatelom Ukrainy, którzy uciekając 
z objętej wojną Ojczyzny, schronili się w Nowogardzie. Chciałbym w tym miejscu 
ponownie podziękować wszystkim mieszkańcom naszej Gminy za okazaną pomoc 
uchodźcom z Ukrainy, za Wasze otwarte serca oraz domy. 

Przed nami wciąż dużo nowych zadań, prac do wykonania, pojawiają się nowe tema-
ty, nowe okoliczności, a ja wraz z moimi współpracownikami nieustannie wsłuchuje-
my się i wychodzimy naprzeciw Państwa potrzebom i oczekiwaniom.

Pomimo jednak tych trudności udało mi się zrealizować kilkanaście inwestycji, choć 
niektóre z nich rozciągnęły się w czasie. Nie mogliśmy bowiem zakończyć zadań 
w pierwotnie zakładanych terminach. Mimo trudności, jest czym się pochwalić.

W formie skróconej przedstawiam więc Państwu najważniejsze dokonania zrealizo-
wane w ostatnim roku.

Zapraszam do zapoznania się ze sprawozdaniem.
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Do prac związanych z utworzeniem w Nowogar-
dzie strefy ekonomicznej, przystąpiłem wraz z mo-
imi współpracownikami już na początku mojej I ka-
dencji (2011 r.). Setki spotkań, wielogodzinnych 
rozmów i zabiegania z naszej strony doprowadziły do 
tego, że ostatecznie została ona utworzona w roku 
2013. To był impuls dla nas do dalszego działania. 
Aby zachęcić potencjalnych inwestorów, podjąłem 
decyzję o uzbrojeniu strefy. Zleciłem przygotowanie 
projektów na drogę wewnętrzną oraz na sieć wod-
no-kanalizacyjną i niezwłocznie przystąpiliśmy do 
ich realizacji. Już w październiku 2016 roku oddałem 
do użytku drogę dojazdową do strefy dla pojazdów 
ciężarowych, na którą pozyskałem dofinansowanie 
w kwocie blisko 1,5 mln zł od Wojewody Zachodnio-
pomorskiego. 

Następnie dzięki pozyskanym od Marszałka Wo-
jewództwa Zachodniopomorskiego blisko 2 mln zł, 
mogłem podpisać umowę na budowę sieci wodno
-kanalizacyjnej w strefie. Podejmowane przeze mnie 

GOSPODARKA

decyzje w ostateczności spowodowały, że pod ko-
niec 2017 roku pozyskaliśmy do nowogardzkiej stre-
fy inwestora – firmę Press Glass. Nie była to jednak 
pierwsza firma, którą udało mi się ściągnąć w ostat-
nim czasie do Nowogardu. Dodatkowe 70 nowych 
miejsc pracy, uruchomione zostało przez duńską 
firmę Graphic West, która dzięki naszej pomocy, 
postanowiła właśnie w Nowogardzie otworzyć swój 
zakład. Łącznie udało mi się stworzyc do końca 2021 
roku około 450 nowych miejsc pracy.

W roku 2022 zjawiła się kolejna firma, która posta-
nowiła zainwestować w naszej strefie ekonomicznej. 
Tą firmą jest JMB Engineering, której właścicielem 
jest Edward Jarlaczyński. Firma kupiła 7 hektarów 
gruntów w Nowogardzkiej Strefie Ekonomicznej 
i przystąpiła do prac nad budową hali produkcyjnej 
(11 tys. m2), gdzie ma być produkowana pianka PET 
marki AIRMEX. 

To oznacza miejsca pracy dla kolejnych mieszkań-
ców naszej gminy.

Nowogardzka Strefa Ekonomiczna
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SZPITAL

Przez cały ubiegły rok trwały prace przygotowu-
jące ogłoszenie przetargu na budowę pierwsze-
go w Nowogardzie całodobowego lądowiska dla 
śmigłowców Lotniczego Pogotowia Ratunkowego, 
wspierającego pracę Samodzielnego Publicznego 
Szpitala Rejonowego.

Lądowisko ma zostać wybudowane na obecnych 
nieużytkach w pobliżu toru motocrossowego na 
Smoczaku. To, w ocenie doktora Wojciecha Wło-
darczyka, bardzo dobra lokalizacja, przestrzeń jest 
bowiem otwarta, nie trzeba w niej nic burzyć i wy-
cinać, ambulans do szpitala dojedzie z niego w kilka 
minut (co było warunkiem koniecznym do spełnie-
nia), a w sąsiedztwie funkcjonuje tor motocrosso-
wy, na którym dosyć często zdarzają się kontuzje, 
a także kilka sporych zakładów przemysłowych.

W miejscu tym przewiduje się budowę lądowiska 
dla śmigłowców w kształcie okręgu, o średnicy cał-
kowitej z poboczem wynoszącej 29 metrów. Wyko-
nana zostanie na nim utwardzona nawierznia, zbu-
dowane zostaną też ogrodzenie, droga dojazdowa, 
oświetlenie uliczne i nawigacyjne, posadowiony zo-
stanie też na nim kontener techniczny.

Nie będzie to pierwsza w ostatnich latach inwe-
stycja w rozwój szpitalnej infrastruktury. W 2013 
roku zakończyła się jedna z największych inwestycji 

realizowanych przez gminę Nowogard, czyli 
budowa nowego skrzydła szpitala. Mieszczą 
się w nim między innymi OIOM oraz oddzia-
ły internistyczny, chirurgiczny i ginekolo-
giczny. Pieniądze na modernizację w całości 
pochodziły z budżetu gminy, która przezna-
czyła na ten cel 19,5 mln zł. 

Oczywiście to nie koniec naszych inwestycji w służ-
bę zdrowia bowiem 16 maja 2023 roku podpisali-
śmy z wykonawcą umowę na termomodernizację 
jego starej bryły, laboratorium oraz przyszpitalnej 
przychodni. Zakres zaplanowanych prac obejmuje 
tak zwaną starą bryłę szpitala, obiekt administracyj-
ny z przychodnią oraz budynek, w którym mieszczą 
się między innymi laboratoria, a przewiduje przede 
wszystkim ich docieplenie, wymianę stolarki okiennej 
i drzwiowej, a także odnowienie elewacji. Koszt inwe-
stycji to blisko 4,8 mln zł. Na tym jednak inwestycje 
w modernizację szpitala nie skończą się. Gdy tylko 
zakończymy termomodernizację budynków zajmie-
my się instalacją elektryczną, wodną i kanalizacyjną. 
Będziemy poszukiwać na wykonanie tych prac środ-
ków zewnętrznych, a jeśli nie uda się ich znaleźć, 
uruchomimy własne. W pierwszej kolejności myślę 
tutaj o laboratoriach, bo to chyba jeden z najgorzej 
wyglądających gminnych obiektów i trochę wstyd 
już, że pracujące tam osoby wykonują swoje obo-
wiązki w takich warunkach. A przecież to, co robią, 
jest bardzo ważne, bo dbają o nasze zdrowie. Ter-
momodernizacja szpitalnych obiektów w Nowogar-
dzie ma być dofinansowana z programu Polski Ład. 
Zakończenie inwestycji planowane jest na połowę 
przyszłego roku.
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Drastyczne podwyżki 
cen prądu, gazu i paliw 
w 2022 r. napędzające in-
flację pustoszące portfele 
Polaków, a także drenują-
ce budżety samorządów, 
w ubiegłym roku zobli-
gowały nas do podejęcia 
działań zmierzających do 
znalezienia oszczędności 
w zużyciu energii elek-
trycznej. Podjęte w tym 
zakresie starania to nie 
tylko działania ogranicza-
jące konsumpcję ener-
gii ale przede wszystkim 
inwestycyjne, które słu-
żyć będą mieszkańcom 
Nowogardu przez lata. 
Dlatego bardzo istotną  kwestią jest poprawa efek-
tywności energetycznej systemów oświetlenia ze-
wnętrznego. Żeby docelowo nasze oświetlenie ulicz-
ne zużywało mniej energii, 22 listopada ubiegłego 
roku podpisałem przetarg na realizację zadania „Mo-
dernizacja oświetlenia ulicznego wraz z systemem re-
dukcji mocy, sterowania i zarządzania oświetleniem 
na terenie miasta Nowogard”. Umowa zawarta zo-
stała w dniu 2 lutego 2023 r.  z firmą ITENET Robert 
Wojniusz na kwotę 2 035 000 zł. 

W ramach niniejszego zadania planowana jest 
modernizacja układów sterowania umieszczonych 
w szafach oświetleniowych oraz wymiana istnieją-
cych 680 szt. opraw sodowych na energooszczędne 
oprawy LED. Stare lampy zamontowane w latach 
70-80 XX wieku, zostaną zastąpione przez lepiej 
świecące, trwalsze i precyzyjnie ustawione, tak aby 
światło skierowane było na drogę, a nie rozproszone 
na boki, co zapewni to lepszą widoczność na dro-
gach. Nowy system oświetlenia ma być oszczędny 
i proekologiczny. Dzięki automatycznemu sterowa-
niu większe natężenie światła będzie w godzinach, 
kiedy ruch uliczny i pieszy jest wzmożony i słabsze 
natężenie światła w godzinach kiedy ruch jest mi-
nimalny. Lampy nie będą świeciły pełną mocą całą 
noc, co pozwoli zaoszczędzić na opłatach za prąd. 
Z kolei mniejsze zużycie energii elektrycznej ozna-

czać będzie zmniejszenie emisji szkodliwych sub-
stancji do powietrza, w tym dwutlenku węgla.

Nowe oświetlenie zalanowano na ulicach: Boha-
terów Warszawy, 700-lecia, Warszawska,  Armii Kra-
jowej, Gen. Bema, 3-go Maja, Aleje nad jeziorem, 
Zielona, Plac Szarych Szeregów, Plac Wolności, Ra-
dosława, Wojska Polskiego, Zamkowa, Waryńskie-
go, Głowackiego, M. Rataja, Kościuszki, Łąkowa, 
Grota Roweckiego, Krótka, Rondo Sybiraków, Ponia-
towskiego, Ogrodowa, Jana Pawła II, Zaciszna, Kosy-
nierów, Racławicka, Roosevelta, Wybickiego, 15 lu-
tego, 5 marca, Kowalska, Blacharska, Nadtorowa, 
Cmentarna, Fabryczna, Dworcowa, Pileckiego, Pro-
menada, Szkolna, Droga do Smużyn. W tym miejscu  
wspomnieć należy, że Gmina nie jest właścicielem 
wszystkich lamp w mieście - część należy do spół-
ki Enea. Lampy, które nie są własnością Gminy nie 
mogą być objęte programem SOWA i wymienione. 

Przypomnijmy, że realizacja tej wielkiej inwestycji 
jest możliwa dzięki pomocy finansowej z Narodo-
wego Funduszu Ochrony Środowiska w Warszawie. 
Dofinansowanie w wysokości 1 537 346 zł, które 
Gmina Nowogard otrzymała, to pożyczka na bardzo 
preferencyjnych warunkach, z niskim oprocentowa-
niem na poziomie 1%, a w dodatku 10% całej kwoty 
jest umarzalna.

Koszt inwestycji: 2 035 000 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Narodowy Fundusz Ochrony Środowi-
ska 1 537 346 zł

INWESTYCJE i REMONTY

Modernizacja oświetlenia ulicznego
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14 listopada 2022 r. podpisałem wniosek o dofi-
nansowanie budowy nowego budynku komunalne-
go przy ul. Cmentarnej w Nowogardzie. Decyzja ta 
wynika z potrzeb mieszkaniowych, jakie są zgłasza-
ne przez mieszkańców, szczególnie tych, których do-
chód nie pozwala nawet na wynajęcie, a co dopiero 
mówić o zakupie mieszkania.

Zaprojektowano piętrowy budynek z 24 lokalami 
mieszkalnymi. Dostęp do mieszkań na parterze 
zapewniony będzie poprzez utwardzone dojście 
(zadaszony taras), natomiast mieszkania na piętrze 
dostępne będą z zewnętrznej klatki schodowej 
przylegającej bezpośrednio do tarasu. Na parte-
rze budynku wydzielono pomieszczenie gospodar-
cze zarządcy, 3 mieszkania jednopokojowe (w tym 
jedno dla osób niepełnosprawnych), 7 mieszkań 
dwupokojowych (w tym jedno dla osób niepełno-
sprawnych) oraz 2 mieszkania trzypokojowe. Na 
piętrze wydzielono  3 mieszkania jednopokojowe,  
7 mieszkań dwupokojowych oraz 2 mieszkania 
trzypokojowe.

Wartość kosztorysowa prac to blisko 7 mln zł,  jed-
nak dzięki pozytywnemu rozpatrzeniu złożonego 
wniosku uzyskalismy dotację z Banku Gospodarstwa 
Krajowego w kwocie blisko  4,9 mln zł co pozwoli na  
rozpoczecię prac w roku bieżącym.

Nowy budynek komunalny
Koszt inwestycji: 7 000 000 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Bank Gospodarstwa Krajowego 
4 900 000zł
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11 lipca 2022 roku na dobre ruszyły 
prace związane z wykonaniem general-
nego remontu Miejskiej Biblioteki Pu-
blicznej im. Stefana Żeromskiego w No-
wogardzie. Wartość zaplanowanych prac 
przekracza 1,35 mln zł, z czego znaczną 
część (930 tys. zł) pokryje dotacja z Na-
rodowego Programu Rozwoju Czytelnic-
twa. Zakres inwestycji obejmuje między 
innymi wymianę instalacji elektrycznej, 
kotła grzewczego, termomodernizację 
całego budynku i położenie nowych 
okładzin podłogowych, a także do-
stosowanie budynku do potrzeb osób 
niepełnosprawnych, wraz z montażem 
specjalnej platformy, dzięki której ludzie 
poruszający się na wózkach inwalidz-
kich będą mogli dostać się na piętro. 
Na wszystkich kondygnacjach pojawią 
się też dostępne dla Czytelników toale-
ty, przebudowana zostanie sala wysta-
wowo - konferencyjna, w której będzie 

dużo więcej niż do tej pory przestrzeni, a także pracownia digi-
talizacji bibliotecznych zasobów.

Planowany termin zakończenia prac w bibliotece to koniec 
sierpnia br. Roboty prowadzone mają być etapami na kolejnych 
piętrach w ten sposób, by z księgozbioru można było stale ko-
rzystać.

Koszt inwestycji: 1 350 000 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Narodowy Program Rozwoju Czytel-
nictwa 930 000 zł

Remont nowogardzkiej biblioteki w pełni. 
Będzie piękna sala wystawowa
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Kompleksowa modernizacja
sali gimnastycznej przy SP nr 1

Koszt inwestycji: 100 000 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Urząd Marszałkowski Województwa 
Zachodniopomorskiego 30 000 zł

Pod koniec roku szkolnego rozpoczęliśmy remont 
sali gimnastycznej w Szkole Podstawowej nr 1 
w Nowogardzie. W trakcie prac wykonano remont 
pokrycia dachowego oraz parkietu, a cała hala zo-
stała odmalowana, w jej wnętrzach pojawiły się 

nowe drabinki i tablica wyników. 
Już wcześniej wymieniona została 
cała stolarka okienna, hala wyglą-
da więc obecnie jak nowa i wa-
runki do realizowania w niej lekcji 
wychowania fizycznego są dużo 
lepsze niż wcześniej.

Warto zaznaczyć, iż na kom-
pleksową modernizację parkietu 
sali gimnastycznej otrzymaliśmy 
dotację w wysokości 30 tys zł. 
z Urzędu Marszałkowskiego.
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24 maja 2022 r. podpisałem po-
rozumienie z Powiatem Goleniow-
skim w sprawie współpracy stron 
umożliwiające zrealizowanie  zada-
nia pn.: „Przebudowa dróg i chod-
ników ulicy Żeromskiego w Nowo-
gardzie”, w wyniku którego pod 
koniec września 2022 r. Starostwo 
Powiatowe w Goleniowie ogłosiło 
przetarg. Było to drugie postępo-
wanie bowiem pierwsze (ogłoszone 
24 maja br.) nie miało rozstrzygnię-
cia ze względu na to, iż nie złożono 
żadnej oferty w postępowaniu.

Przypomnijmy, iż dzięki naszym 
staraniom w 2018 r. wykonano  przebudowę drogi na 
odcinku od skrzyżowania z ul. Bohaterów Warszawy 
do skrzyżowania z ul. Poniatowskiego. W 2019 r. Gmi-
na opracowała kompletną dokumentację projektową 
na przebudowę pozostałej części na odcinku o długo-
ści 608 m, od ul. Poniatowskiego do ul. Cmentarnej. 
Realizatorem zadania jest Powiat Goleniowski jako 
zarządca drogi. 

Remont i przebudowa ulicy Żeromskiego spowo-
duje zwiększenie przepustowości ulicy. Poprawi 
bezpieczeństwo osób poruszających się tą właśnie 
drogą, przy której znajduje się szkoła i przedszkole. 
W ramach wykonywanych prac zostanie wykonane 
odwodnienie terenu oraz budowa nawierzchni dro-
gi wraz z chodnikami. Prace zostały rozpoczęte. Za-
danie to uzyskało dofinansowanie w ramach Rządo-
wego Funduszu Rozwoju Dróg na rok 2022 w kwocie 
1 454 963 zł, natomiast kwota 2 554 306 zł zostanie 
zapłacona z budżetu Gminy Nowogard.

Stan ulicy przed remontem:

Koszt inwestycji: 3 999 960 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Rządowy Fundusz Rozwoju Dróg 
1 454 963 zł

Przebudowa ul. Żeromskiego
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5 kwietnia 2022 r. zakończyliśmy prace związane 
z realizacją kolejnego, przedostatniego już etapu od-

Wygodniejszy dojazd do garaży
przy ul. Zamkowej

wodnienia i dróg dojazdowych do garażowiska przy 
ul. Zamkowej. Do niedawna były tutaj jedynie dro-

gi gruntowe, to się jednak sukcesywnie 
zmienia, a gotowy już jest także fragment 
położony tuż przy samej ul. Zamkowej. 
Został on odwodniony, utwardzony kost-
ką polbrukową, pojawiły się także miejsca 
parkingowe, właściciele kolejnych kilku 
garaży mogą więc wreszcie wygodnie do 
nich dojechać.

Do zrobienia został jeszcze jeden odci-
nek a w planach jest także utwardzenie 
wjazdu na teren ogrodów działkowych, 
a także samej ul. Zamkowej, a dokładnie 
jej odcinka prowadzącego do osiedla zwa-
nego popularnie Pekinem.
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8 września 2022 r. podpisałem umowę na budo-
wę parkingów przy ul. 700-lecia 27 w Nowogardzie.  
Prace wykonała firma KRESTON Krzysztof Jędrze-
jewski za kwotę 544 599 zł. Warto przypomnieć, iż 
na niniejsze zadanie przeprowadzono 7 postępowań 
co dowodzi, iż nie tylko duże inwestycje są konse-
kwentnie realizowane w naszej gminie ale też te 
mniejsze mające wpływ na codzienne życie miesz-
kańców naszej gminy. 

Przedmiotem zamówienia były roboty budowlane 
polegające na budowie parkingów wraz z niezbędną 
infrastrukturą techniczną oraz zagospodarowaniem 
terenu.

Zakres prac zakładał min.:
• budowę 11 miejsc postojowych w tym 1 dla oso-

by niepełnosprawnej,
• wykonanie utwardzonej powierzchni pod sys-

temową wiatę na odpady oraz na pojemniki na sól 
i piach,

• wykonanie powierzchni utwardzonej o funkcji 
rozładunkowej dla małych samochodów dostaw-
czych,

• wprowadzenie elementów małej architektury 
w tym: stołu betonowego wraz z 4 siedziskami, 4 ko-
szy na odpady oraz 2 ławek parkowych,

Budowa parkingów
przy ul. 700-lecia 27 w Nowogardzie

• wycinkę drzewa oraz krzewów, a w ich miejsce 
nasadzenie tuj,

• budowę kanalizacji deszczowej
Parking został oddany do użytkowania 14 kwietnia 

2023 roku.

Koszt inwestycji: 544 599 zł

tak wyglądał parking przed remontem
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Rozbudowa oświetlenia
ulicy Promenada

 8 czerwca 2022 r. podpisałem 
zaproszenie do złożenia oferty 
cenowej na „Rozbudowę oświe-
tlenia ulicy Promenada w Nowo-
gardzie”. Otwarcie ofert odbyło 
się 23 czerwca  2022 r.,  w po-
stępowaniu złożono 3 oferty. 
Najkorzystniejszą ofertę złożyła 
firma Zakład Usługowo-Produk-
cyjny „IREX” Skotarczak Adam, 
Seweryn Ireneusz na kwotę 
52 865 zł, z którą została pod-
pisana umowa. Zadanie zosta-
ło w całości wykonane. Jest to 
kolejne zadanie, które ma roz-
świetlić „ciemne” zaułki naszego 
miasta, a przez to zwiększyć bez-
pieczeństwo mieszkających przy 
tej ulicy mieszkańców.  

Koszt inwestycji: 52 865 zł

 W związku z ko-
niecznością podję-
cia pilnych działań 
zmierzających do 
przebudowy i rozbu-
dowy oczyszczalni 
ścieków w Nowo-
gardzie, wynikającej 
z jej obecnego stanu 
eksploatacyjno-tech-
nicznego ogłosiłem 
przetarg na wykona-
nie pełnobranżowej 
dokumentacji projek-
towo-kosztorysowej, 
budowlanej i wyko-
nawczej wraz z uzy-
skaniem decyzji pozwolenia na budowę dla zadania 
inwestycyjnego pn.: „Przebudowa i rozbudowa 
istniejącej oczyszczalni ścieków w Nowogardzie”. 
Umowa na wykonanie dokumentacji podpisana zo-
stała 10 czerwca ubiegłego roku z firmą Haskoning 
DHV Polska Sp. z o.o. Termin wykonania projektu do 
10 października 2023 r. Koszt 613 809 zł.

Realizacja za-
dania na etapie 
w y ko n awc zy m 
podzielona zosta-
nie na części, ze 
względu na jego 
olbrzymi koszt. 
W chwili obecnej 
szacowany całko-
wity koszt przy-
szłej inwestycji to 
kwota rzędu 40-
60 mln złotych. 
Planowane jest 
maksymalne wy-
korzystanie obec-
nej infrastruktury 

oczyszczalni, ponieważ  pozwoli to znacznie zredu-
kować koszty przedsięwzięcia. Budowa całkiem no-
wej oczyszczali kosztowałaby bowiem gminę około 
100-120 mln złotych. Przebudowa obiektów oczysz-
czalni zostanie zaprojektowana w taki sposób, żeby 
oczyszczanie ścieków w trakcie prac budowlanych 
mogło odbywać się w sposób ciągły i niezakłócony. 

Opracowanie dokumentacji projektowej 
oczyszczalni ścieków w Nowogardzie
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Skatepark odnowiony, jest bezpieczniej

 Tuż przed majówką 2022 r. zleciłem przeprowa-
dzenie z pozoru drobnych, ale niezbędnych napraw 
na skateparku, z którego chętnie korzystają miłośni-
cy deskorolek, hulajnóg czy bmx-ów. W pierwszej 
kolejności pracownicy Zarządu Budynków Komu-
nalnych wyremontowali tzw. grindbox, wymienia-
jąc jego konstrukcję na nową, wykonaną z solidnej 
sklejki antypoślizgowej.

Skatepark wreszcie oświetlony.
Można szaleć do woli

Kosztem blisko 50 tysięcy złotych wybudowane 
zostało sztuczne oświetlenie nowogardzkiego ska-
teparku oraz kortu tenisowego. Sześć ledowych, 
energooszczędnych latarni ustawionych zostało przy 
tych obiektach na zlecenie gminy przez firmę Elnet, 
a 25 października 2022 r. w obecności młodych ludzi 
jeżdżących na deskorolkach, rowerach czy rolkach 
oficjalnie włączono światło.

Z obiektów przy placu Szarych 
Szeregów będzie można więc te-
raz korzystać także po zapadnię-
ciu zmroku. Co ważne, latarnie 
zaprogramowane są tak, by świe-
cić mogły z różną mocą, o ile więc 
we wczesnych godzinach wieczor-
nych natężenie światła będzie 
100-procentowe, tak z czasem 
będzie ono maleć, spadając osta-
tecznie do 40%.

Koszt inwestycji: 50 000 zł
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Remonty dróg w mieście i gminie
 Dbając o bezpieczeństwo oraz estetykę miasta 
oraz wsi w ubiegłym roku prowadzone były pra-
ce związane z uzupełnieniem (załataniem) ubyt-
ków w jezdniach. Prace prowadziła lokalna firma 
DRO – MOST Sławomira Serafina, wyłoniona w prze-
targu nieograniczonym.

ul. Mickiewicza

ul. Wojska Polskiegoul. Cmentarna

Karsk
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Dzięki pozyskanej przeze mnie dotacji z Progra-
mu Rozwoju Obszarów Wiejskich, mogłem podpisać 
umowę na remont i rozbudowę świetlicy wiejskiej 
w Wierzbięcinie. Obiekt ten przeznaczony jest do 
spędzania czasu wolnego zarówno przez dzieci i mło-
dzież, jak i osoby dorosłe. Prace budowlane, które 
wykonała lokalna firma ZPUH Demgrad Maria i Adam 
Dembińscy, obejmowały m.in. przebudowę wnętrz 
obiektu, zamurowanie części otworów okiennych 
i drzwiowych oraz wykonanie nowych, ocieplenie da-
chu, a także położenie nowych instalacji.

Podpisanie umowy na wykonanie inwestycji było 

zwieńczeniem długiego procesu pozyskiwania środ-
ków na ten cel, począwszy od zdobycia pieniędzy na 
projekt, po dotację na wykonanie prac budowlanych.

Świetlica została wyremontowana kosztem ponad 
523 tys. zł., z czego ponad 113 tysięcy złotych stanowi 
wspomniana dotacja z Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich. Umowa w tej sprawie podpisałem 10 li-
stopada 2021 roku, a parafaowali ją także dwaj wice-
marszałkowie Województwa Zachodniopomorskiego 
- Stanisław Wziątek oraz Olgierd Kustosz.

Prace zostały zakończone 17 listopada 2022 roku.

Świetlica wiejska w Wierzbięcinie

Koszt inwestycji: 523 905 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Program Rozwoju Obszarów Wiej-
skich 113 632 zł
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Świetlica wiejska w Maszkowie
Koszt inwestycji: 842 106 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Program Rozwoju Obszarów Wiej-
skich 429 699 zł

30 września 2021 r., ze Stanisławem Wziątkiem 
z Zarządu Wojeództwa Zachodniopomorskiego, 
podpisałem umowę na dotację w wysokości blisko 
430 tysięcy złotych na wykonanie nowej świetlicy w 
Maszkowie. W tym samym dniu ogłosiłem przetarg 
na wykonanie tegoż zadania. Koszt całej inwestycji 
to ponad 840 tys. zł. Nowa świetlica ma ok. 96 m2 

powierzchni użytkowej. Jest to budynek parterowy ze 
spadzistym dachem, wewnątrz wydzielona znajduje 
się sala główna, aneks kuchenny, toalety i pomiesz-
czenie na sprzęt użytkowy. Na elewacji zamontowane 
zostały listwy imitujące mur pruski.

Prace zostały zakończone 10 października 2022 
roku.
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Rozbudowa i modernizację
świetlicy wiejskiej w Karsku

24 lutego 2022 r. odbyło się 
spotkanie mieszkańców sołectwa 
Karsk. Głównym tematem roz-
mów było to, jak ma wyglądać po 
planowanej rozbudowie świetlica 
wiejska, w której się oni spotyka-
ją. Na miejscu był obecny archi-
tekt, który wykonał wstępną kon-
cepcję projektową tej od dawna 
wyczekiwanej inwestycji, a każda 
z obecnych osób mogła wyrazić 
swoje zdanie na jej temat. Warto 
dodać, że większych kontrower-
sji nie było i mieszkańcy Karska 
zgodzili się z wizją, zgodnie z któ-
rą obiekt zostanie rozbudowany 
o dodatkowe skrzydło, w którym będzie można urządzać różnego rodzaju imprezy. Obecnie wykorzystywa-
ne na ten cel pomieszczenie przeznaczone zostanie wówczas na część socjalno - kuchenną.

Koszt inwestycji: 691 075 zł (wartość kosztorysowa)

7 grudnia 2022 r. w Ratuszu Miej-
skim spotkałem się z sołtysem Ra-
fałem Żurkiem oraz mieszkańcami 
Bieniczek aby przekazać dobre 
wiadomości o planowanej budo-
wie świetlicy w Bieniczkach, o któ-
rą mieszkańcy od dłuższego czasu 
zabiegają.

Problemy jakie powstały już 
przy planowaniu budowy świe-
tlicy wiejskiej w Bieniczkach to 
miejsce a drugi to oczywiście 
środki finansowe. Kwestia miej-
sca jest już zakonczona bowiem 
na terenie sołectwa znajdowało 
się miejsce należące do Krajowe-
go Ośrodka Wsparcia Rolnictwa, 
które przekazało gminie Nowo-
gard, natomiast w kwestii środ-
ków finansowych pozyskaliśmy 
187 tys. zł z Programu Rozwoju 

Będzie świetlica wiejska w Bieniczkach

Obszarów Wiejskich a dodatkowo Marszałek Województwa Olgierd 
Geblewicz zadeklarował, że z Urzędu Marszałkowskiego na budowę 
świetlicy wpłynie dodatkowe 200 tys zł. Koszt budowy świetlicy to ok. 
900 tys. zł. 

Koszt inwestycji: 900 000 zł (wartość kosztorysowa)
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Program Rozwoju Obszarów Wiej-
skich 187 000 zł
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5 maja 2022 r. podpisałem 
umowę na dofinansowanie 
z Programu Rozwoju Ob-
szarów Wiejskich kolejnego 
etapu przebudowy świe-
tlicy wiejskiej w Wołowcu. 
Umowa została podpisana 
z Członkiem Zarządu Woje-
wództwa Zachodniopomor-
skiego Stanisławem Wziąt-
kiem i opiewała na kwotę 
blisko 160 tysięcy złotych. 
Całkowita wartość prac  to 
ponad 360 tys. złotych.

27 maja2022 r. podpisa-
łem przetarg nieograniczo-
ny na przebudowę świetlicy 
wiejskiej w Wołowcu. 

Przypomnijmy, że mimo 
doraźnych remontów i wy-
miany dachu, mieszkańcy 
Wołowca zgłaszali potrze-
bę gruntownej przebudowy świetlicy. Ich zdaniem, 
niefortunne rozmieszczenie sali głównej i pomiesz-
czenia sanitarnego utrudniało właściwe użytkowa-
nie tego powojennego budynku.  Mieszkańcy prosili 
o to, aby zgodnie z ich potrzebami zaprojektować 
i funkcjonalnie przebudować świetlicę

Zgodnie z wymaganiami wykonane zostały nastę-
pujące prace: przebudowa ściany frontowej: nowe 
otwory drzwiowe i okienne, wymiana instalacji elek-
trycznej, zaprojektowanie ogrzewania i wentylacji 

w budynku, remont pomieszczeń: obniżenie sufi-
tów, remont ścian, wymiana posadzek, sanitaria-
tów, wymiana stolarki drzwiowej wewnątrz, przebu-
dowa sceny, zaprojektowanie zaplecza kuchennego 
z instalacją elektryczną i sanitarną oraz zaprojekto-
wanie pomieszczenia magazynowego.

Prace zostały zakończone 22 grudnia 2022 roku.
Przebudowa obiektu to kolejny etap dofinansowa-

ny ze źródeł unijnych – w 2018 r. udało się pozyskać  
z PROW  blisko 24 tysiące złotych na wymianę dachu.

Koszt inwestycji: 368 558 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Marszałek Województwa Zachodnio-
pomorskiego 159 017 zł

Przebudowa świetlicy wiejskiej
w Wołowcu
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W listopadzie 2022 r. rozpoczeliśmy remont świe-
tlicy w Wojcieszynie. Wewnątrz budynku zosta-
ły wykonane wszelkie roboty budowlane: roboty 
elektryczne, pomalowanie ścian, położenie nowej 
posadzki, wygrodzenie części świetlicy na kuchnię 
i toaletę

Ogłosiliśmy zapytanie ofertowe na zakup 3 klima-
tyzatorów, które będą wspomagały ogrzewanie bu-
dynku świetlicy.

Generalny remont świetlicy
w Wojcieszynie
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Dotacje na remont kościoła
w Maszkowie oraz Trzechlu

15 czerwca 2022 r. podpisałem 
umowę, na mocy której para-
fii pw. Matki Bożej Różańcowej 
w Żabowie przekazana została 
dotacja celowa w kwocie ponad 
32 tys. zł na renowację zabyt-
kowego, wybudowanego w XIX 
z głazów narzutowych kościoła fi-
lialnego w Maszkowie. Pieniądze 
(łącznie ponad 64 tys. zł) zostały 
przeznaczone na remont dachu. 

Warto dodać, że w ostatnich 
trzech latach Gmina Nowogard 
przekazała na prace konserwator-
skie i remont kościoła filialnego 
w Maszkowie dotacje w wysokości 
36 500 zł. 

* * *

25 lipca 2022 r. podpisana zosta-
ła umowa dotycząca przekazania 
przez gminę Nowogard 5 tysięcy 
złotych na remont kościoła p.w. św. 
Katarzyny w miejscowości Trzechel. 
Dotacja została wykorzystana na 
opracowanie dokumentacji projek-
towej wymiany instalacji elektrycz-
nej oraz odmalowania wnętrza ko-
ścioła. Oczywiście wszystko  musiało 
zostać uzgodnione z Wojewódzkim 
Konserwatorem Zabytków.

29 lipca 2022 r. podpisałem umowę, na mocy której gmina Nowogard 
przekazała 40 tys. zł na kontynuację renowacji zabytkowego, wybudo-
wanego w połowie XIX wieku kościoła w Karsku, dzięki czemu pracom 
konserwatorskim poddana została wschodnia ściana świątyni. Prace 
polegały na jej zabezpieczeniu, uzupełnieniu fugi oraz zrobieniu opa-
ski i nowego gzymsu. Koszt całego zadania to około 80 tys. zł, drugie 
40 tys. zł na jego realizacje zebrali parafianie. Roboty zostały zakoń-
czone w grudniu. Do zakończenia całego procesu renowacji kamiennej 
budowli została jedna ściana.

W poprzednich latach gmina Nowogard na renowację kościoła w Kar-
sku przekazała 30 tys. zł.

Renowacja kościoła w Karsku
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 W kwietniu 2022 r. zakończyliśmy prace w Ostrzy-
cy, gdzie modernizowana była remiza tamtejszej 
jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej. W listopadzie 
2021 roku  ruszyła termomodernizacja tego obiektu, 

a także wymiana jego poszycia dachowego, łączny 
koszt inwestycji wyniósł ponad 100 tys. zł, z czego po-
nad 28 tys. zł pokryła dotacja z Wojewódzkiego Fun-
duszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej.

Koszt inwestycji: 95 860 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Wojewódzki Fundusz Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej 28 171 zł

Nowy sprzęt dla OSP
7 kwietnia 2022 r. przekazałem na ręce komendanta gminnego Ochotniczych Straży Pożar-

nych Artura Koniora oraz strażaków dwa komplety aparatów Ochrony Dróg Oddechowych prze-
znaczonych do akcji ratowniczo-gaśniczych. W skład jednego zestawu wchodzi: noszak z mano-
metrem i reduktorem płucnym, szelki i pas biodrowy, butla tlenowa stalowa o pojemności 6 l., 
maska na twarz, sygnalizator bezruchu. Sprzęt o wartości 10 742 zł wspomoże strażaków z OSP Orze- 
chowo. 

5 lipca 2022 r. taki sam sprzęt przekazałem druhom Ochotniczej Straży Pożarnej w Wyszomierzu.

Remiza w Ostrzycy gotowa
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Wymiany bramy garażowej do-
czekała się remiza Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Osowie. Konty-
nuowana jest w ten sposób mo-
dernizacja obiektu, który po poża-
rze w listopadzie 2018 roku uległ 
znacznym zniszczeniom. Uszko-
dzeniu uległa wówczas między 
innymi brama garażowa, której 
użytkowanie było przez to mocno 
utrudnione. Nowa brama znacz-
nie ułatwia pracę strażakom, jest 
podnoszona i opuszczana auto-
matycznie, skraca czas wyjazdu 
do akcji, a wbudowane w nią 
drzwi ograniczają utratę ciepła 
w budynku. Koszt: 18,4 tys. zł.

Warto wspomnieć, że w ostat-
nich latach remiza przeszła gene-
ralny remont, a na początku 2020 

Remiza Ochotniczej Straży Pożarnej
w Osowie z nową bramą

roku na jej wyposażenie trafił nowoczesny wóz gaśniczy marki Volvo, 
zakupiony za ponad 1 mln zł.

www.nowogard.pl
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Inwestycje w ramach programu 
Polski Ład

 W samo południe w sobotę 16 lipca 2022 r. 
w gminie Brojce odbyło się symboliczne przekaza-
nie czeków z pieniędzmi z Polskiego Ładu w ramach 
Programu Inwestycji Strategicznych – edycja III – 
PGR dokonywane przez Pawła Szefernekera - Wi-
ceministra MSWiA i przez Zbigniewa Boguckiego 
– Wojewodę Zachodniopomorskiego. Na spotkanie 
zjechali się Starostowie, Burmistrzowie i Wójtowie, 
którzy uzyskali dofinansowanie. Gminę Nowogard, 
która pozyskała środki finansowe w wysokości 
1 999 200 zł na „Budowę i modernizację oświetle-
nia na terenach wiejskich” reprezentował Bogdan 
Jaroszewicz - zastępca burmistrza Roberta Czapli. 
Celem projektu jest wybudowanie  nowego i zmo-
dernizowanie istniejącego oświetlenia  na terenach 
wiejskich w Gminie Nowogard. Pomyślna realiza-
cja projektu przyczyni się do poprawy jakości życia 
i bezpieczeństwa mieszkańców terenów wiejskich 
w gminie. Zadanie będzie realizowane w miejsco-
wościach: Nowogard, Błotno, Bieniczki, Kulice, Słaj-
sino, Wierzbięcin, Błotny Młyn, Krasnołęka, Otręby, 
Trzechel, Olchowo, Ogorzele, Piaski, Bochlin, Strze-
lewo, Żabówko, Warnkowo, Stare Wyszomierki.

1 999 200 zł na budowę i modernizację 
oświetlenia na terenach wiejskich
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8 listopada 2022r. podpisałem przetarg nieograni-
czony na wykonanie zadania pn. „Budowa łącznika 
między ulicą 700-Lecia, a ulicą Dworcową w No-
wogardzie oraz budowa chodnika w miejscowości 
Karsk". Zadanie realizowane jest w ramach Rządo-
wego Funduszu POLSKI ŁAD: Program Inwestycji 
Strategicznych Edycja 2. Na jego realizację pozyska-
łem dofinansowanie w wysokości 4 999 850 złotych. 
W ramach przetargu wykonane będzie:

Chodnik wzdłuż drogi powiatowej nr 4167Z 
w miejscowości Karsk od skrzyżowania drogi gmin-
nej z drogą powiatową w kierunku miejscowości. 
Chodnik na początku odcinka zostanie poprowadzo-
ny przy krawędzi jezdni drogi powiatowej, natomiast 
na dalszych odcinkach zostanie odsunięty od jezdni 
i oddzielony za pomocą pasa zieleni. Nawierzchnia 
chodnika zostanie wykonana z kostki brukowej be-
tonowej.

Budowa łącznika między ulicą 700 lecia, a ulicą 
Dworcową. Łącznik posiada istniejącą nawierzch-
nię z asfaltu, trylinki. Jezdnia posiada zmienną sze-
rokość. Istniejąca nawierzchnia jest w złym stanie 
technicznym. Na całej długości występują liczne 
spękania, ubytki oraz nierówności poprzeczne i po-
dłużne. Obecnie łącznik nie posiada wydzielonych 
pasów ruchu oraz miejsc postojowych, co stanowi 
bezpośrednie zagrożenie bezpieczeństwa dla poru-

Budowa łącznika między ulicą 700-Lecia, 
a ulicą Dworcową w Nowogardzie oraz budowa chodnika 
w miejscowości Karsk – w ramach Rządowego Funduszu 

POLSKI ŁAD:
Program Inwestycji Strategicznych

szających się pieszych. Wlot od strony ulicy Dworco-
wej wykonany jest w postaci skrzyżowania typu mini 
rondo, a od strony 700 lecia za pomocą zjazdu pu-
blicznego. Inwestycja graniczy od strony południo-
wej z terenem stacji kolejowej oraz infrastruktury 
PKP. Od strony północnej występują tereny usługo-
we oraz mieszkalne. Łącznik posiada istniejące słupy 
oświetleniowe, które w ramach inwestycji zostaną 
rozebrane. Wody opadowe odprowadzane są do 
istniejącego wpustu deszczowego oraz przyległego 
terenu.

28 lutego 2023r. podpisałem umowę przetargową 
na roboty budowlane z Firmą PRD Nowogard SA. 
Termin realizacji zadania - 12 miesięcy od daty pod-
pisania umowy.

Koszt inwestycji: 5 584 380 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne:  Polski Ład 4 999 850 zł
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Programy społeczne

Koszt inwestycji: 1 800 000 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Granty PPGR – Wsparcie dzieci i wnu-
ków byłych pracowników PGR w rozwoju cyfrowym  1 800 000 zł

600 laptopów trafiło do mieszkańców
naszej gminy

W okresie przedświątecznym 
przekazałem mieszkańcom gminy 
Nowogard, których przodkowie 
pracowali w Państwowych Go-
spodarstwach Rolnych, zakupione 
w ramach rządowego programu 
laptopy.

Łącznie przekazaliśmy 600 lap-
topów, ich dystrybucję trzeba 
więc było rozłożyć na kilka tur. Ak-
cja przebiega mimo to sprawnie.

W związku z faktem, iż na zakup 
laptopów nie wydano wszystkich 
środków, w roku bieżącym ogłosi-
łem kolejny nabór dla osób, które 
zgłosiły udział w projekcie, ale nie 
miały na okres pierwszego na-
boru wszystkich kompletnych dokumentów. Po ich 
uzupełnieniu w wyznaczonym wcześniej terminie, 
kolejna pula 300 osób została zakwalifikowana do 
projektu.

Sprzęt komputerowy zakupiony został w ramach 
programu Granty PPGR – Wsparcie dzieci i wnu-
ków byłych pracowników PGR w rozwoju cyfrowym. 
Przyznane gminie Nowogard dofinansowanie wy-
niosło ok. 1,8 mln zł.

Granty PPGR to program skierowany do dzieci 

i wnuków byłych pracowników 
Państwowych Gospodarstw Rol-
nych, którego celem jest wyeli-
minowanie ograniczeń w zakresie 
dostępu do sprzętu komputero-
wego dzieci z rodzin popegeerow-
skich. Dostęp do nowoczesnego 
sprzętu komputerowego pozwoli 
także na efektywniejsze korzysta-
nie z zajęć podczas ewentualnej 
nauki zdalnej.

Było to kolejne cenne wsparcie 
nowogadzkiej młodzieży bowiem 
w maju i wrześniu 2020 roku prz-
kazałem w sumie 185 laptopów 
służących do nauki zdalnej.
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Znaczna ilość zaawansowanego 
technologicznie sprzętu trafiła do 
publicznych szkół podstawowych, 
działających na terenie gminy 
Nowogard. To efekt wsparcia no-
woczesnej edukacji z realizowa-
nego ze środków Funduszu Prze-
ciwdziałania Covid-19 programu 
Laboratoria Przyszłości w łącznej 
kwocie ponad 672 tys. zł.

7 czerwca 2022 r. w towarzy-
stwie dyrektorów wszystkich 
szkół odebrałem pierwszą transzę 
zamówionych urządzeń. Były to 
między innymi drukarki 3D, apa-
raty fotograficzne wraz z gimba-
lami, gogle do zadań wykonywa-
nych w rzeczywistości wirtualnej, 
roboty, laptopy, stacje lutownicze 
i inne nowoczesne sprzęty eduka-
cyjne. Kolejne dostawy docierały 
do Nowogardu w okresie letnim, 

Roboty, drukarki 3D, laptopy i gogle VR 
dla nowogardzkich szkół

a do szkół trafiły między innymi: wirtualne laboratoria Empiriusz, sprzęt 
AGD, nawet nici do szycia i wiele innych artykułów, które wykorzystane 
zostaną w procesie edukacyjnym uczniów nowogardzkich szkół.

Sprzęt trafił do Szkół Podstawowych nr 1, 2, 3 i 4 w Nowogardzie 
oraz szkół w Błotnie, Długołęce, Orzechowie, Strzelewie, Wierzbię-
cinie i Żabowie. Wartość przekazanych urządzeń zależy od wielkości 
szkoły i waha się od 30 tys. zł (najmniejsze szkoły wiejskie) do ponad 
157 tys. zł w przypadku SP 3 w Nowogardzie.

Koszt inwestycji: 627 000 zł
Pozyskane fundusze zewnętrzne: Fundusz Przeciwdziałania Covid-19 
672 000 zł
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25 października 2022 r. w Ra-
tuszu Miejskim spotkałem się 
z przedsiębiorcami handlującymi 
węglem. Rozmowy z właściciela-
mi składów węglowych miały na 
celu określenie czy przedsiębior-
cy są zainteresowani udziałem 
w dystrybucji węgla na terenie 
naszej gminy bowiem gmina nie 
ma potrzebnej infrastruktury do 
przeprowadzenia dystrybucji i bez 
zaangażowania przedsiębiorców 
nie była w stanie podjąć się takiej 
akcji.

W wyniku rozmów już na po-
czątku bieżącego roku węgiel do-
starczony został do pierwszych 50 
mieszkańców naszej gminy, którzy złożyli wcześniej zapotrzebowanie, a także za zakupiony surowiec zapła-
cili. Ci, którzy problem z „wkładem” do pieców już rozwiązali, podkreślali, że procedura jest bardzo prosta, 
nie mieli problemów z jej przejściem, a przede wszystkim nie trzeba długo czekać na realizację zamówienia.

Wnioski o zakup węgla w cenie 2000 zł za tonę składać można było do 15 kwietnia br. w siedzibie Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Nowogardzie.

Spotkanie z przedsiębiorcami,
którzy pośredniczą w handlu węglem
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W marcu 2022 r. podpisałem pierwsze umowy 
z działajacymi na terenie gminy Nowogard organi-
zacjami pozarządowymi. To efekt ogłoszonych wcze-
śniej otwartych konkursów ofert na realizację zadań 

publicznych, w różny sposób wspierających lokalną 
społeczność. W ubiegłym roku ze wsparcia gminy 
skorzystały 24 formalne grupy na kwotę 467 300  zł.

Dotacje dla pozarządowców

2732 gospodarst domowych skorzystało z dodatku 
osłonowego. Dodatek osłonowy stanowił kluczowy 
element rządowej tarczy antyinflacyjnej, który miał 
zniwelować rosnące ceny energii, gazu i żywności. 
Przysługiwał gospodarstwu domowemu, którego 
przeciętne miesięczne dochody nie przekracza-
ją 2100 zł w gospodarstwie jednoosobowym albo 
1500 zł na osobę w gospodarstwie wieloosobowym. 

W przypadku dodatku osłonowego obowiązywała 
tzw. zasada złotówka za złotówkę. Oznaczało to, że 
dodatek ten był przyznawany nawet po przekrocze-
niu kryterium dochodowego, a kwota dodatku była 
pomniejszana o kwotę tego przekroczenia. Minimal-
na kwota wypłacanych dodatków osłonowych wy-
nosiła 20 zł.

Wnioski składane były do 31 października 2022 
roku.

* * *

W 2022 roku Ośrodek Pomocy Społecznej w No-
wogardzie realizował zadanie pod nazwą dodatek 
węglowy. Było to jednorazowe świadczenie pie-
niężne w wysokości 3 000 zł dla gospodarstw do-
mowych, których źródłem ogrzewania jest węgiel 
lub paliwa węglopochodne. Dodatek przysługiwał 

gospodarstwom domowym, dla których głównym 
źródłem ogrzewania jest kocioł na paliwo stałe, ko-
minek, koza, ogrzewacz powietrza, trzon kuchenny, 
piecokuchnia, kuchnia węglowa lub piec kaflowy na 
paliwo stałe – zasilane węglem kamiennym, brykie-
tem lub peletem, zawierającym co najmniej 85% 
węgla kamiennego. Warunkiem otrzymania dodat-
ku było złożenie wniosku oraz zgłoszenie lub wpis 
źródła ogrzewania do Centralnej Ewidencji Emisyj-
ności Budynków. 

Wnioski o wypłatę dodatku węglowego można 
było składać od 17 sierpnia 2022 r. do 30 listopada 
2022 r.

Z dodatku skorzystało 1782 gospodarstw domo-
wych na kwotę 5 335 121 zł.

Oprócz powyższych dodatków wypłacaliśmy rów-
niez dodatek dla gospodarstw domowych oraz do-
datek dla podmiotów wrażliwych z tytułu wykorzy-
stywania niektórych źródeł ciepła. W zależności od 
źródła ciepła było to odpowiednio: pellet - 3000 zł, 
olej opałowy - 2000 zł, drewno - 1000 zł, gaz skro-
plony LPG - 500 zł. Z programu skorzystało 1093 go-
spodarstwa domowe na kwotę 1 650 459 zł (w tym 
116 459,32 zł dla podmiotów wrażliwych tj. szkół, 
1 544 000,00 - gospodarstwa domowe). 

DODATEK OSŁONOWY I WĘGLOWY
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 W ramach akcji „Sadzimy Drze-
wa”, zainicjowanej już w 2018 r., 
17 czerwca 2022 r. wykonane 
zostały kolejne nasadzenia na 
terenach zielonych naszego mia-
sta. Uczestniczyły w niej dzieci 
z przedszkoli nr 3 i 4 a posadzo-
nych zostało łącznie 18 drzew. 
Były to magnolia pośrednia (na 
terenie zielonym za ratuszem), 
dwie lipy drobnolistne (przy Pro-
menadzie), sześć świerków kłu-
jących, cztery wiśnie piłkowany, 
trzy jarzęby szwedzkie (przy je-
ziorze) i dwa żywotniki zachodnie 
(na terenie zielonym położonym 
przy ul. 3 Maja), a także sześć 
krzewów - laurowiśnie wschodnie 

Akcja „Sadzimy Drzewa”
z burmistrzem Robertem Czaplą

oraz pęcherznice (na terenie zielonym przy ul. Zamkowej 6). Wszystko 
po to, by w Nowogardzie było i ładniej, i zdrowiej.

Nie gaśnie zainteresowanie programem „Zdrowe 
powietrze”, dzieki któremu właściciele mieszkań 
i domów, którzy biorą w nim udział, mogą otrzymać 
pieniądze w postaci dotacji na zakup nowego pieca 
i części nowej instalacji grzewczej. Jednorazowa do-
tacja wynosi nie więcej niż 3 tysiące złotych dla do-
mów i mieszkań oraz 5 tysięcy złotych dla budynków 
wielorodzinnych, posiadających wspólną kotłownię. 
Dotacja stanowi 50 % kosztów związanych z zaku-
pem pieca i instalacji grzewczej, jednakże nie obej-
muje zwrotów kosztów za inwestycje zrealizowane 
przed podpisaniem umowy.

W 2022 roku z takich dopłat skorzystały 15 rodzin 
na łączną kwotę 43 665 zł.

ZDROWE POWIETRZE
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Kolejny rok programu usuwania 
wyrobów zawierających azbest z te-
renu gminy Nowogard zakończony 
sukcesem.

Od roku 2013 z powodzeniem re-
alizujemy program usuwania azbestu 
z terenu naszej gminy. Pozyskiwane 
dotacje na ten cel z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w Szczecinie, po-
zwalają skutecznie zmniejszać ilość 
wyrobów zawierających azbest wy-
stępujących na terenie naszej gminy.

W ubiegłym roku z pomocy skorzy-
stało 16 mieszkańców i zebrano 79,6 
ton niebezpiecznego dla zdrowia azbestu. 

Do tej pory z pomocy w usunięciu azbestu skorzy-
stało 140 mieszkańców naszej gminy. Łącznie usu-
nięto ponad 620 ton azbestu. Jest to ponad połowa 
zinwentaryzowanej ilości znajdującej się w gminie 
Nowogard. Zachęcamy wszystkich mieszkańców, 
którzy posiadają na swojej nieruchomości wyroby 

zawierające azbest do skorzystania z pomocy ofero-
wanej przez Gminę.

Wszystkim nam zależy, aby ten szkodliwy dla zdro-
wia wyrób zniknął z naszego sąsiedztwa. Program 
Oczyszczania Kraju z Azbestu na lata 2009-2032 zo-
bowiązuje wszystkich do pozbycia się do roku 2032 
całości azbestu z naszego kraju.

560 kg karmy suchej i 787 puszek karmy mokrej 
przekazaliśmy, osobom które z rzadko spotykaną 
determinacją i pasją poświęcają swój czas i prywat-
ne środki, aby pomóc kotom wolno żyjącym na te-

Przekazanie karmy dla bezpańskich kotów 
renie naszej gminy. Karma za 
pośrednictwem pań przeka-
zana zostanie osobom, które 
mają trudną sytuację finan-
sową, a mają dobre serca 
i starają się dokarmiać bez-
pańskie koty. Są to przede 
wszystkim ludzie mieszka-
jący na terenach wiejskich, 
a dla nich to ogromna po-
moc.

Gmina Nowogard już po 
raz trzeci zakupiła karmę 
dla bezpańskich kotów co 
świadczy o dobrej współ-
pracy z wolontariuszkami. 
W pierwszym rozdaniu było 
jej ponad pół tony, w drugim 
- około 400 kilogramów.

Oprócz przekazywania kar-
my w ubiegłym roku roku 
sfinansowalismy również 

sterylizację 173 kotek oraz 78 kocurów (łącznie 251 
zwierząt). Akcją objęte są zarówno koty wolnożyją-
ce, jak i posiadające właściciela.

USUWANIE AZBESTU
 W 2022 ROKU
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W dniach 11-17 lipca 2022 r. w Nowogardzie odby-
wał się 25 Festiwal Filmu Muzyki i Malarstwa „Lato 
z Muzami”. Przez cały tydzień poprzedający otwar-
cie publiczność spotykała się z twórcami filmowymi, 
aktorami, reżyserami i scenarzystami. Uroczystego 
otwarcia festiwalu dokonał burmistrz Robert Czapla 
wraz z dyrektorem Nowogardzkiego Domu Kultury 
Anetą Drążewską.

Podczas spotkania statuetkę Lauru Cisowego z rąk 
burmistrza otrzymał Radosław Piwowarski – cenio-
ny polski reżyser i scenarzysta, realizator filmów do-
kumentalnych, fabularnych oraz kreator i przyjaciel 
gwiazd, które to właśnie w jego filmach stawiały 
pierwsze kroki. Następnie Hanna Śleszyńska – aktor-
ka teatralna, filmowa, telewizyjna i kabaretowa, za-
prezentowała swoją charyzmę w spektaklu „Judy”, 
opowiadającym historie jednej z najjaśniejszych 
gwiazd złotej ery Hollywood.

25. Festiwal „Lato z Muzami”
Na Placu Wolności z sylwetką Marleny Dietrich, 

zaprzyjaźniła festiwalowych gości, Celina Muza. Re-
pertuar, który wybrzmiał to piosenki francuskie, nie-
mieckie, a także polskie i angielskie wersje utworów. 
Zaprezentowana muzyczna podróż ukazała postać 
z plakatu „Lata z Muzami” w jej różnych obliczach. 
Filmowy seans w plenerze – na leżakach, dopełnił 
całości i wprowadził w znany tutaj wszystkim, ciepły 
i wakacyjny nastrój.

Festiwal Lato z Muzami w Nowogardzie to wielkie 
święto różnych form twórczości. Przez okres trwania 
imprezy, w przestrzeni miasta spotykają się uznani 
twórcy, debiutanci oraz amatorzy, rozpoczynający 
przygodę ze sztuką. W kinie i na placu Wolności wy-
świetlane są filmy oraz projekcje zgłoszone do kon-
kursu „Filmowa Młoda Polska”.

zdjęcia: ndk.pl

Pół wieku
Nowogardzkiego Domu Kultury za nami

Swoje 50. już urodziny świętował 13 maja 2022 r. 
Nowogardzki Dom Kultury. Z tej okazji na placu Wol-
ności odbyła się impreza, którą uczcił między inny-

mi występ młodzieżowej orkiestry 
dętej. Za pracę podziękowano po-
przednim dyrektorom (Mirosławie 
Przybyłek i Ryszardowi Zagórskie-
mu) oraz kadrze NDK, a wszystkich 
obecnych - na placu zgromadziło 
się spore grono mieszkańców na-
szego miasta - częstowano okolicz-
nościowym tortem.

Przy okazji nagrodzono młodych 
plastyków, którzy wzięli udział 
w konkursie „NDK jak malowany”. 

Drobne upominki otrzymali wszyscy uczestnicy kon-
kursu, a główne nagrody, czyli waveboardy - Julianna 
Zielińska, Franciszek Giziński i Wojciech Kowalczyk.
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POMOC DLA UCHODŹCÓW
Z UKRAINY

28 lutego 2022 roku poinformowałem na zwołanej 
konferencji prasowej o objęciu pomocą przybywa-
jących na teren naszej gminy uchodźców z Ukrainy. 
Zabezpieczyliśmy bazę lokalową na około 100 osób. 
Uruchomiłem też całodobową linię telefoniczną, 
gdzie można było zasięgnąć informacji na temat 
tego, jakiej pomocy może udzielić Nowogard. Przy-
gotowane zostały także dwujęzyczne ulotki z infor-

macjami na temat tego, gdzie pomoc można uzyskać 
i w jaki sposób można ją udzielić. Powołany został 
zespół koordynujący pomoc. Powołałem również 
swojego pełnomocnika w osobie Khrystyny Radko-
vskiej, która sama była uchodźcą.

Udzielaliśmy pomocy finansowej i materialnej. Po-
magaliśmy w sprawie uzyskania numeru PESEL, czy 
też innych świadczeń, które polski rząd przeznaczył 

dla obywateli Ukrainy, którzy u nas przebywali.
Każdego dnia informowaliśmy też o przebiegu tej 

pomocy i do ilu osób ona trafiła. 30 marca 2022 r. 

w lokalu użyczonym przez Państwa Łukasza i Wio-
lettę Bonda przy ul. Młynarskiej 7g, w ramach pro-
wadzonej działalności charytatywnej Kościół Ewan-
gelicznych Chrześcijan Zbór w Nowogardzie wraz 
z grupą wolontariuszy polskich i ukraińskich otwo-
rzył punkt wsparcia dla osób z Ukrainy, przy współfi-
nansowaniu ze środków z naszej Gminy. 

W nowym punkcie potrzebujący znaleźli odzież, 

artykuły higieniczne, żywność długoterminową, pie-
luchy itp., czyli to, co do życia było potrzebne. Jedy-
nym kryterium pomocy była data wjazdu do Polski 
po 24 lutego 2022 r. i jakikolwiek dokument jednego 
z członków rodziny ze zdjęciem.

Odzież oraz pieczywo z Piekarni Karsk było dostęp-
ne bez ograniczeń, natomiast inne artykuły wydawa-
ne były każdej rodzinie raz w tygodniu.

Chciałbym w tym 
miejscu jeszcze raz 
podziękować wszyst-
kim mieszkańcom, 
którzy od pierwszych 
dni wojny na Ukra-
inie, nieśli pomoc 
naszym braciom 
z Ukrainy.

Podziękowania te 
kieruję do wolontariu-
szy, którzy w pierwszej 
kolejności pracowali 
pod kierownictwem 
Pani Edyty Wencel 
w Neptunie, a póź-
niej pod skrzydłami 
pastora Cezarego 

Komisarza wraz z wolontariuszami z Centrum Pomo-
cy Chrześcijańskiej przy Zborze KECh “Górna Izba” 
w Nowogardzie.
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W ramach niniejszego sprawozdania, nie zdołałem ująć wszystkich spraw, 
którymi zajmowałem się przez rok obecnej kadencji. Przedstawiłem jedynie in-
westycje oraz sprawy, które mogliśmy, pomimo inflacji i wojny na Ukrainie zre-
alizować.

Jednocześnie pragnę zapewnić, że wszystkie zgłaszane przez Państwa proble-
my i sprawy są dla mnie równie ważne i nie będę szczędził wysiłków, aby je sku-
tecznie rozwiązywać. 

Dziękuję wszystkim Mieszkańcom Gminy Nowogard, którzy zgłaszali do mnie 
dotychczas swoje pomysły i inicjatywy. Dzięki temu, mogłem poznać Państwa 
potrzeby, co było pomocne w wyznaczeniu kierunku naszych działań. Realizacja 
tychże zadań, nie byłaby jednak możliwa bez wsparcia z Państwa strony, bo tyl-
ko razem – możemy więcej!

Szanowni MieSzkańcy GMiny nowoGard


